
Referat fra møde i det midlertidige udvalg vedrørende internationale aktiviteter den 14. 
februar 2007. 
 
Til stede: Poul Müller (formand), Henning Gjellerod (næstformand), Knud Hammer Sørensen , 
Henning Jensen og Jette Skive. 
 
Afbud: Poul Dahl 
 
Fra administrationen deltog direktør Lars Hansson (LH), og kontorchef Niels Erik Andersen 
(NEA)(ref.)  
 
Dagsorden: 
 
1. Udkast til kommunikationsstrategi vedrørende Region Midtjyllands internationale arbejde 
2. Forankring og synliggørelse af den internationale dimension i Vækstforum for Region 
Midtjyllands Erhvervsudviklingsstrategi 2007 - 2009 
3. Forankring af overførte internationale samarbejder fra amterne i Region Midtjylland 
4. Forslag til organisering af samarbejde mellem Region Midtjyllands udenlandske 
repræsentationskontorer og Midtjyllands EU-kontor i Bruxelles 
5. Mødeplan  2007 
6. Meddelelser 
 
1. Udkast til kommunikationsstrategi vedrørende Region Midtjyllands internationale arbejde 

 
NEA gennemgik forslag til Kommunikationsstrategi, som er udformet på baggrund af udvalgets 
møde med Birgitte Thingholm den 20. november 2006. 
 
Formanden mente, at strategien skal medvirke til at lykkes med det internationale arbejde og til at 
”brande” Region Midtjylland på det internationale område og fandt, at forslaget gav et godt 
grundlag for dette. Han mente endvidere, at det er vigtigt at fokusere på, at der både er en søjle 
vedrørende intern og ekstern information og at være opmærksom på forskellen i kommunikationen. 
 
Der var i udvalget enighed om, at strategien godt må være udtryk for dristighed, så man tør melde 
ud - ligesom andre udvalg gør det på deres område - inden sagerne har været behandlet i 
Regionsrådet – det skal blot tydeliggøres, at udvalgsarbejdet er del af en proces. 
 
Der var i udvalget enighed om at tage weblogs ud af forslaget, da der i forbindelse med andre 
initiativer har været meget ringe resultater af dette. Udkastet sendes nu til 
kommunikationsafdelingen til kommentering og behandles igen på næste udvalgsmøde. 
 
  
 
2. Forankring og synliggørelse af den internationale dimension i Vækstforum for Region 
Midtjyllands Erhvervsudviklingsstrategi 2007 - 2009 
 
NEA og formanden introducerede papiret, som er første led i at sikre, at den internationale 
dimension synliggøres og forankres i Erhvervsudviklingsstrategien. Det er en opgave, der løbende 
skal følges op på. 



Udvalget fandt, at det var et godt papir, som synliggør en række af de områder, hvor den 
internationale dimension spiller en væsentlig rolle for udviklingen og henviste til et nyligt besøg i 
East of England med Udvalget vedrørende den regional udviklingsplan, hvor man i deres regionale 
udviklingsstrategi havde det udgangspunkt, at vejen til EU går via regionerne og nævnte også 
indgåelsen af partnerskabsaftaler med regeringen som en vigtig faktor. 
 
LH oplyste, at formandskabet i Vækstforum har været inviteret til drøftelser med Bent Bentsen og 
ledende embedsmænd til det første ’sættemøde’, hvor partnerskabsaftalen har været til drøftelse. 
 
Udvalget fandt endvidere, at papiret på en række punkter giver gode signaler om mulige 
samarbejdsområder – f.eks. i forhold til kontorerne i Østeuropa og til mulige nye 
samarbejdspartnere, som f.eks. East of England vedr. miljø- og energispørgsmål. 
 
Formanden påpegede, at det er en kompliceret sammensætning af Vækstforums rolle, Regionsrådets 
rolle og regeringens rolle, men at det vigtigste må være at skabe bedst mulige rammer for de faglige 
miljøer i Region Midtjylland. 
 
Han foreslog derfor at skrive til de øvrige udvalg, hvorledes de vil håndtere den internationale 
dimension på deres område og at skrive til Vækstforums sekretariat for at høre, hvorledes det 
internationale er indtænkt. Det blev drøftet om breve til udvalgene ikke bør gå via 
Forretningsudvalget, men der var enighed om, at man her godt kan vise dristighed og skrive direkte 
til udvalgene. 
 
3. Forankring af overførte internationale samarbejder fra amterne i Region Midtjylland 
 
NEA gennemgik forslag til håndtering af overførte aftaler.  
 
Udvalget drøftede, om dette kan gøres mere enkelt, da der ikke er tale om nye aftaler, men gamle, 
som overføres 
 
Der var enighed om at sikre den rette substans i aftalerne – som ikke alle kan overføres på grund af 
nye opgaver til regionen m.v. – og at personlige møder er vigtige for de østvendte 
samarbejdspartnere og har stor betydning for det videre arbejde. Der var enighed om, at udvalget 
bør inddrages i dette arbejde. 
 
Udvalget tilsluttede sig forslaget og besluttede, at der skal laves et papir på det erhvervspolitiske 
indhold i aftalerne og drøftede kort mulige fremtidige strategiske samarbejdsområder, hvor bl.a. 
East of England og Indien blev nævnt. 
 
Regionsrådet har den 24. september temamøde om det internationale samarbejde. 
 
 
4. Forslag til organisering af samarbejde mellem Region Midtjyllands udenlandske 
repræsentationskontorer og Midtjyllands EU-kontor i Bruxelles 
 
NEA fremlagde forslag til tættere samarbejde mellem de 3 kontorer i Rusland, Ungarn og 
Rumænien og et tættere samarbejde mellem disse kontorer og Midtjyllands EU Kontor i Bruxelles. 
Udvalget tog forslaget til efterretning. 



Forslaget vedlægges som bilag 
 
5. Mødeplan for 2007 
 
Mødeplanen for 2007 skal ændres på grund af sammenfald med andre udvalgsmøder 
 
Forslag til ny mødeplan vedlægges som bilag 
 
6. Meddelelser 
 

- Formanden orienterede om muligheden for at få generalforsamlingen for 
Østersøkommissionen til Region Midtjylland i 2008 sammen med generalforsamlingen for 
Nordsøkommissionen 

- NEA orienterede vedrørende møde om Ungarn i Århus den 29. marts 
- NEA orienterede vedr. møde om nordiske strukturreformer i Hamar, Norge den 9. maj 
- Henning Gjellerod har modtaget invitation til deltagelse i rumænsk arrangement i Bruxelles 

den 15. – 16. marts 
- NEA orienterede om etablering af dansk innovationscenter i Shanghai 
- NEA orienterede om invitation til møde i Den skandinaviske Triangel i Norge den 6. – 7. 

marts 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 

 


